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  Тема шестого выпуска серии «Источник. Историк. История» — история 

православия в России и Восточной Европе на протяжении нескольких сто-
летий. Это попытка осмыслить развитие православных институций и рели-
гиозности в перспективе тесных взаимосвязей между секулярным и сакраль-
ным, в контексте социальной среды, государственной политики и культурных 
представлений. В статьях российских и зарубежных ученых, публикуемых 
в сборнике, рассматриваются место православия в поликонфессиональной 
Рос сийской империи, участие церкви в регулировании гражданских отноше-
ний, трения и сотрудничество между клиром и мирянами, конфликты вокруг 
духовной юрисдикции, способы выживания религии в условиях господства 
атеистической идеологии. 

  This volume (the sixth issue of the series edited by the History Department 
of European University at St. Petersburg) addresses the history of Orthodox 
Christianity in Russia and Eastern Europe over the course of several centuries. 
The contributors seek to rethink the evolution of Orthodox institutions and 
religiosity in light of the close relationship between the sacred and the secular and 
in the context of social milieu, state policy, and cultural perceptions. The authors 
cover such subjects as the place of Orthodoxy in a multiconfessional empire, the 
church’s role in regulating civil law, frictions and collaboration between clerics 
and lay people, confl icts over spiritual jurisdiction, and the survival of religion 
under an atheistic ideology.
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